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رویکرد جدید دانشگاه آزاد اسلامی در سال های اخیر کاربردی کردن 

آموزش و پژوهش بود که در دوران مدیریت فعلی تاکید جدی بر آن 

شده و گام های مثبتی نیز در راستای تحقق آن برداشته شده است. 

»ســـرا های نوآوری« یکی از گام های اساسی مسئولان دانشگاه آزاد 

اسلامی برای تبدیل واحد های مختلف این دانشگاه به دانشگاهی 

کاربردی اســـت؛ موضوعی که در ابتدای ســـال دکتر محمدمهدی 

طهرانچی، رئیس دانشـــگاه آزاد اســـلامی هم در دیـــدار با رئیس و 

اعضای هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 

استان اصفهان به آن اشاره می کند و می گوید: »این سرا ها ترکیبی 

از محیط جدید تخصصی بازار و تیمچه های قدیمی است که فضایی 

برای تعامل بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان ایجاد کرده و ارتباط 

منسجمی را بین این دو برقرار می کند. آمادگی داریم در همه شهر ها 

مراکز R&D را به دانشـــگاه ببریم، چراکه هرچه آموزش ما به اشتغال 

نزدیک تر شود، دانشجوپذیری ما بیشتر می شود.«

از همان زمان بود که مســـئولان مختلف دانشگاه آزاد اسلامی از هر 

فرصتی برای تبیین چگونگی ایجاد و همچنین کارکرد این ســـرا ها 

اســـتفاده کردند، به طوری که در کمتر از یک ماه محمد نگاهداری، 

سرپرست وقت معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه درباره 

سرا ها می گوید: »ســـرا های نوآوری دانشـــگاه آزاد اسلامی شامل 

زیرســـاخت های فناوری و نـــوآوری، پارک های علم و فناوری، مراکز 

رشد، مراکز TTO، شتابدهی، کسب وکار، ثبت اختراع و مراکز خدمات 

فناوری هســـتند و قرار به ایجاد متمرکـــز آنها در واحد های مختلف 

دانشگاه آزاد اسلامی است.« پس از او نیز روح الله دهقانی فیروزآبادی 

معاون تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی در دیدار با 

اعضای هیات رئیسه واحد ملایر با فعالان، صاحبان صنایع و اعضای 

هیات مدیره بازار مبل منبت ملایر، عنوان می کند: »دانشـــگاه آزاد 

اســـلامی می خواهد همان طور که تولیدکنندگان مبل براساس نیاز 

بازار، مبل می سازند، دانشگاه هم نیاز جامعه و این صنعت را شناسایی 

کند تا متناسب با آن در واحد ملایر و سرای نوآوری آزاد، دانشجو تربیت 

کند.« در ابتدای پاییز نیز دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه 

آزاد اسلامی خبر راه اندازی 40 سرای تخصصی نوآوری در واحدهای 

مختلف این دانشگاه را در سراسر کشور رسانه ای کرد. اهمیت این سرا 

آنجا بود که قرار شد این واحدهای درون دانشگاهی بخشی از فضای 

واحدهای دانشگاهی را به محیطی تخصصی و جدید برای برقراری 

ارتباط بین مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تبدیل کنند؛ یعنی همان 

حلقه مفقوده ای که حالا دیگر به یکی از آفت های آموزش عالی کشور 

طی سال های اخیر تبدیل شده بود. این بار اما مسئولان دانشگاه آزاد 

اسلامی تصمیم به درمان این آفت گرفتند. 

پس از این راه اندازی های مختلف در کشور دکتر طهرانچی 9 دی ماه 

آیین نامه جامع بازار فناوری و ســـرای نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی را 

ابلاغ کرد. او در این بخشنامه تاکید می کند: »با عنایت به نام گذاری 

سال 1398 به نام ســـال »رونق تولید« از سوی مقام معظم رهبری 

و همچنین ظرفیت های عظیم انســـانی، علمی و زیربنایی دانشگاه 

آزاد اســـلامی در جهت تقویت تولید ملـــی در حوزه دانش بنیان در 

سراسر کشور متناســـب با ظرفیت های منطقه ای، آیین نامه جامع 

بازار فناوری و ســـرای نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی در 32 ماده و 19 

تبصره با پیوست دستورالعمل مدیریت فعالیت های دانش بنیان ابلاغ 

می شود. تمام مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی با تلاش و عزم جهادی 

برای حمایت از طرح های دانش بنیان براساس راهبرد شماره1 فصل 

هفتم از نظام پژوهش و فناوری سند دانشگاه اسلامی تا رسیدن به 

مرحله تجاری سازی و ارتقای تولید ملی از تمامی توانمندی موجود 

بهره گیرند.«

این آیین نامه در 59 صفحه تدوین شد و در اختیار تمامی واحدها و 

مراکز قرار گرفت. همچنین در این آیین نامه مواردی ازجمله تعاریف و 

اختصارات، دستورالعمل مدیریت فعالیت های دانش بنیان دانشگاه 

آزاد اســـلامی، اهداف، وظایف، شـــکل حقوقـــی، ارکان، وظایف و 

اختیارات شورای سیاستگذاری، فناوری و نوآوری دانشگاه، شورای 

مدیریت فعالیت های دانش بنیان، معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری 

دانشگاه، وظایف و اختیارات شورای مدیریت فعالیت های دانش بنیان، 

پارک علم وفناوری دانشگاه، صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر، ساختار 

سازمانی سرای نوآوری و... عنوان شده اند که دیگر تمام جاده های 

این مسیر را هموار خواهد کرد.« 

هفته گذشـــته نیز نخستین جلسه شـــورای مدیریت فعالیت های 

دانش بنیان دانشـــگاه آزاد اســـلامی با حضـــور روح الله دهقانی 

فیروزآبادی، معاون تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی 

و سایر اعضا برگزار شد. دهقانی فیروزآبادی با اشاره به ابلاغ آیین نامه 

جامع بازار فناوری و ســـرای نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی می گوید: 

»این آیین نامه دارای ظرفیت های بسیاری است و برای نخستین بار 

ساختاری شبه مرکز در حوزه فناوری ایجاد کرده که این مرکز می تواند 

کاملا مســـتقل و زیر نظر دانشگاه آزاد اسلامی فعالیت کند. باید در 

زمینه اعطای مجوز به سراهای نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی رعایت 

تمامی قوانین را در نظر بگیریم تا سراهایی مجوز بگیرند که عملکرد 

درستی در زمینه فعالیت های دانش بنیان دانشگاه داشته باشند.« در 

حال حاضر 14 سرای نوآوری در واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی مورد 

تایید قرار گرفته است که برخی از آنها شامل سرای نوآوری صنایع فلزی 

و ماشین سازی واحد خمینی شهر، سرای نوآوری کشت و تجاری سازی 

گیاهان زینتی واحد گرگان، سرای نوآوری مبل و منبت واحد ملایر، 

سرای نوآوری گیاهان صنعتی واحد علی آبادکتول، سرای نوآوری  و 

فناوری های آموزشی واحد تهران غرب، سرای نوآوری طراحی و تولید 

پوشاک و اتوماسیون صنعتی واحد یزد، سرای نوآوری فرش ماشینی 

واحد کاشان، سرای نوآوری تاسیسات نفت، گاز و پتروشیمی واحد 

بوشهر، سرای نوآوری صنعت ساخت طلا و جواهرات واحد نجف آباد، 

سرای نوآوری بذرهای گلخانه ای واحد مبارکه ـ شهرمجلسی و سرای 

نـــوآوری گیاهان دارویی و ســـرای نوآوری فنـــاوری اطلاعات واحد 

خوراسگان است. در ادامه سه نمونه سرای نوآوری معرفی شده است.

نداشتن مهارت لازم یکی از معضلات این روزهای دنیا و بالطبع کشورمان محسوب 

می شود، معضلی که باعث شده بسیاری از دانشجویان ما نتوانند به سرعت جذب 

بازار کار شوند و از طرف دیگر صاحبان مشاغل را هم با مشکلاتی روبه رو کرده است. 

مساله ای که دانشگاه آزاد اسلامی برای رفع آن پای کار آمده و با راه اندازی مدارس 

مهارتی شامل مدارس مهارتی و مدارس عالی مهارتی درصدد رفع آنها برآمده است. 

مدارســـی که نه تنها طیف دانشـــجو و صاحبان مشاغل را در بر می گیرد و آموزش 

مهارت های لازم مرتبط با رشته و شغل ها را سرلوحه کار خود دارد، بلکه در یک گام 

عقب تر، افزایش توانمندی ها و مهارت های لازم قشر دانش آموز را هم را در مدارس 

ســـماء دنبال می کند تا بتواند با ایجاد یک زنجیره از قشرهای مختلف جامعه، در 

آینده یکی از اصلی ترین موانع ورود افراد به بازار کار را برطرف کند. 

در اصل مدارس مهارتی یکی از اقدامات دانشـــگاه آزاد اسلامی در دوران مدیریت 

جدید است که به شکل ویژه ای در مدت کوتاه دنبال شده و به جرات می توان ادعا 

کرد که تا همین امروز نیز تا حدودی به بار نشســـته اســـت و قطعا در آینده نزدیک 

مدارس جدید در اکثر استان ها آن هم متناسب با نیاز آن استان راه اندازی خواهد 

شـــد. مدارسی که به رغم اسم شـــان، هدف اصلی اش آموزش مهارت های لازم به 

افراد در راســـتای توانمندسازی بیشتر آنها برای حضور فعال و اثرگذار در بازار کار 

اســـت. به عبارت دیگر برای دست اندرکاران این مدارس فرقی نمی کند فردی که 

می خواهد در دوره های مهارتی این مدارس شـــرکت کند، دانشجو است یا یکی از 

صاحبان صنعت، چراکه هرکدام از این دو قشر می توانند در مدارسی که مرتبط با 

رشـــته و حوزه کاری افراد است، ثبت نام کرده و براساس روند کاری این مدارس به 

کسب مهارت های لازم بپردازند. 

ســـعید آزادیان، معاون فنی و حرفه ای مهارتی و کاربنیان ســـازمان سما به عنوان 

عالی ترین مســـئول در حوزه این مـــدارس، درباره چرایی راه اندازی این مدارس به 

»فرهیختگان« این طور می گوید: »تاسیس مدارس عالی مهارتی را هم می توان در 

راستای اجرای راهبرد نظام پژوهش و فناوری سند دانشگاه اسلامی و هم در راستای 

راهبرد نظام آموزشی این سند مبنی بر »ایجاد و اصلاح رشته های تحصیلی کاربردی 

و متناســـب با نیازهای جامعه اسلامی و بومی سازی آنها و تقویت بُعد کارآفرینی و 

افزایش اشتغال مولد و پایدار« در نظر گرفت.« 

هر چند ظرف یک سال گذشته مدارس عالی مهارتی چون حقوق و حسابداری در 

تهران، کفش و چرم در تبریز و هتلداری در کیش راه اندازی شـــده است و در آینده 

نزدیک نیز مدارس رباتیک، بورس، میراث اسلامی، بازی سازی رایانه ای، کسب وکار 

و... در قزوین، زنجان، مشهد و... دایر خواهد شد و از طرفی نیز راه اندازی مجازی 

کلاس های مهارت آموزی دراستان های محروم از دیگر سیاست های دانشگاه آزاد 

اســـلامی است، سیاســـتی که البته درنهایت به تاسیس مدارس عالی مهارتی در 

این نقاط از کشـــور منجر خواهد شد، اما در حال حاضر بنای مسئولان این حوزه 

آن اســـت که با اســـتفاده از ظرفیت فضای مجازی واحدهای مختلف و همچنین 

بهره گیری از اساتید توانمند در حوزه های مختلف، چراغ مهارت آموزی دانشجویان 

و فارغ التحصیلان رشته های مختلف را در این استان ها روشن کنند. 

قطعا سیاســـتگذاری درست برای انتخاب اولویت کاری مدارس عالی مهارتی یکی 

از اصلی ترین مولفه ها در ایجاد این مدارس اســـت، مساله ای که طبق گفته آزادیان 

براساس نیاز بازار کار هر استان دنبال می شود. او می گوید: »نه تنها مدارسی که تا الان 

ایجاد شده بلکه در آینده نیز راه اندازی این مدارس با درنظر گرفتن نیاز بازار کار دنبال 

خواهد شد؛ چراکه افزایش مهارت های فردی به منظور تسهیل روند ورود نیرو به بازار کار 

است و طبیعی است که این مهم را در ایجاد مدارس عالی مهارتی مدنظر قرار دهیم.« 

یکی دیگر از مولفه های مهم درباره مدارس عالی مهارتی نحوه جذب در آنها است؛ 

مدارســـی که نه تنها قرار نیست جای دانشگاه را بگیرند، بلکه می خواهند به عنوان 

مکمل در کنار مراکز آموزشـــی حضور داشته و بعد فنی و مهارتی فارغ التحصیلان 

و دانشـــجویان را تکمیل کنند. از این رو معاون فنی و حرفه ای مهارتی و کاربنیان 

سازمان سما معتقد اســـت: »برای ورود به مدارس عالی مهارتی، برخلاف مدارس 

دیگر فرد متقاضی باید از ســـطح تعریف شده ای از دانش تخصصی برخوردار بوده 

تـــا بتواند با ورود به این مدارس، مهارت های خود را افزایش دهد. به طور مثال اگر 

فردی می خواهد در مدرسه عالی حقوق به کسب مهارت بپردازد، حتما باید دارای 

مدرک تخصصی حقوق از دانشگاه باشد یا در مقابل اگر کسی می خواهد در بورس 

به کســـب مهارت بپردازد، یا باید مدرک دانشـــگاهی این حوزه را داشته باشد یا تا 

حدودی تجربه فعالیت در بورس.« 

او درباره چرایی شـــرایط در نظر گرفته شـــده برای افراد در راستای مهارت آموزی 

در این مدارس این طور توضیح می دهد: »هدف اصلی این مدارس ایجاد شـــرایط 

کارورزی برای این افراد است تا بتوانند آزمون و خطای خود را در این مدارس انجام 

داده و بـــه درجه قابل قبولی از مهارت های موردنیاز خود برســـند، به همین دلیل 

حتما باید یا سابقه فعالیت در بازار کار یا تحصیل در رشته مرتبط با این مدارس را 

داشـــته باشد و اصلا امکان ندارد که بتوانیم در مدرسه عالی بورس، به افرادی که 

هیچ پیش زمینه ای از این حوزه ندارند، خدمات دهی داشـــته باشیم و در حقیقت 

این کار غیرممکن است.« 

به رغم اینکه قطعا مدارس عالـــی مهارتی می توانند نقش تعیین کننده ای در بالا 

بردن مهارت های لازم نیروهای کار موردنیاز بازار داشته باشند، اما یکی از آفت های 

این مدارس نیز تبدیل شدن آنها به مراکز صرفا آموزشی است؛ آفتی که آزادیان در 

گفت وگو با ما این مساله را تایید می کند و می گوید: »قطعا یکی از موضوعات اصلی 

این اســـت که آموزش ها مهارت محور باشد، البته این آسیب جدی در کشور وجود 

داشـــته، به طور مثال دوره های مختلف مهارتی)مانند MBA ( درنهایت تبدیل به 

کلاس درس آموزشی شده که این ایراد اساسی است. طراحی دوره ها باید به گونه ای 

باشد که اساتید حتما به فضای عملی و مهارتی مسلط باشند. در این دوره ها هدف، 

تنها برگزاری دوره های تخصصی به منظور توسعه دانش تخصصی نیست، بلکه با 

شرکت افراد در این دوره ها، آنها به صورت عملی درگیر سازوکاری که در بازار سرمایه 

و بورس اتفاق می افتد، می شوند.« 

تبدیلدانشکدهفنیومهندسیواحدرفسنجانبهسراینوآوری

واحد رفســـنجان اولین واحدی است که دانشـــکده فنی و مهندسی آن به طور کامل به سرای نوآوری و 

فناوری تبدیل شده و در گام بعد کل واحد به دانشگاه فناور درخواهد آمد. علیمرادی، رئیس این واحد 

دانشـــگاهی درباره این ســـرا این طور توضیح می دهد: »در نظر داریم بعد از تکمیل سرای نوآوری بحث 

تولید پایه های درختان میوه ای مانند آلو، گیلاس، گلابی و... را در مرکز کشت بافت واحد دنبال کنیم 

و از آنجاکه استان کرمان، جزء مناطق گرم و خشک محسوب می شود، یکی از اصلی ترین برنامه هایمان 

در مرکز تحقیقاتی تکثیر پایه های درخت خرما و همچنین تکثیر ژنوتیپ های مقاوم به شوری و خشکی 

پســـته است.« به گفته او، بخش ســـخت افزاری گلخانه مانند ساختمان و همچنین نصب تجهیزات آن 

مراحل پایانی را طی می کند و در آینده بسیار نزدیک کار کشت در آن را شروع خواهیم کرد. قطعا با قرار 

گرفتن این بخش دانشـــگاه در مدار تولید، درآمدهای غیرشهریه ای دانشگاه نیز افزایش پیدا می کند. 

از ســـوی دیگر قطعا ایجاد آزمایشگاه کشت و بافت یا راه اندازی گلخانه برای دانشجویانی که قرار است 

در آن به فعالیت بپردازند، جزء جاذبه محســـوب خواهد شـــد، چراکه با این کار آنها دیگر صرفا به گرفتن 

یک مدرک دانشگاهی اکتفا نمی کنند و می توانند در کنار دروس تئوری، کار عملی را نیز انجام دهند؛ 

مساله ای که تا امروز جزء حلقه های مفقوده مراکز دانشگاهی کشور محسوب می شد، اما امروزه به این 

سمت در حال حرکت هستیم.«

مدرسهایبرایتربیتنیرودرحوزههنرهایدیجیتالی

هنرهای دیجیتالی امروزه یکی از پرکاربردترین هنرها در دنیا محسوب می شود و طبیعی است که تربیت نیروهای 

ماهـــر در این حـــوزه برای ایجاد توانایی رقابت با دنیا و همچنین رفع نیازهای بازار داخلی یکی از اصلی ترین 

دغدغه ها برای فعالان این حوزه به شـــمار می رود که می توان گفت با راه اندازی مدرسه عالی مهارتی صنایع 

خلاق تا حدودی این دغدغه برطرف شده است. مدرسه ای که به گفته حسن ودود، مدیر این مدرسه قرار است 

از سال آینده وارد فاز اجرایی شود و طبق تقویم در نظر گرفته کلاس های این مدرسه در زمستان در چهار تا پنج 

دوره، بهار سال آینده هفت تا هشت دوره و در تابستان 10 تا 12 دوره برگزار شود. نکته جالب درباره این مدرسه 

آن است که در هر دوره نهایتا 15 نفر امکان ثبت نام دارند و این مدرسه با دارا بودن سه دپارتمان تمام امکانات 

موردنیاز برای افزایش مهارت و آموزش فنون لازم به افراد در این حوزه را دارد. به عبارت دیگر دپارتمان آموزشی، 

دپارتمان تولید و کارورزی و همچنین دپارتمان جذب سرمایه است که در آن پروژه های خاص و متناسب با بازار 

کار این حوزه تعریف و به شرکت کنندگان ارائه می شود تا آنها در فضای واقعی قرار بگیرند. آن طور که این مقام 

مسئول می گوید: »در اصل این مدرسه دوره های متناسب با رشته هنرهای دیجیتالی را که گستره زیادی هم 

دارد، شـــکل داده اســـت و شاید بتوان مهم ترین ماموریت این مدرسه را طراحی کاراکتر های ایرانی و اسلامی 

دانست که قرار است در آینده نزدیک به صورت ویژه از سوی این مدرسه دنبال شود.« 

اصلاحنژاداسبترکمندرسراینوآوریواحدعلیآبادکتول

شاید یکی از جالب ترین سراهایی که تا امروز در دانشگاه آزاد اسلامی راه اندازی شده، سرای نوآوری 

عملکرد اسب اصیل ترکمن با بودجه یک میلیارد تومانی در واحد علی آبادکتول است؛ واحدی که 

تا الان دو سرای نوآوری در آن راه اندازی شده و سرای دوم نیز در حوزه گیاهان صنعتی است که 

در مراحل پایانی افتتاح قرار دارد. این سرا بیش از 60 اسب ترکمن دارد و جزء چهار سرای ابتدایی 

دانشگاه آزاد اسلامی به شمار می رود. این سرا با حضور دامپزشکان، اساتید ژنتیک و متخصصان 

اسب به فعالیت می پردازد و هدف اصلی آن اصلاح نژاد اسب ترکمن است؛ هدفی که می خواهد 

نســـلی از اسب ها را پرورش دهد که جزء اسب های دونده معروف دنیا شوند. البته مسئولان این 

واحد دانشگاهی در نظر دارند در گام دوم فعالیت های این سرا، بیمارستان تخصصی طب اسب 

را نیز ایجاد کنند تا بانک ژن اســـب ترکمن را برای نســـل های آتی حفظ کنند. روح الله دهقانی 

فیروزآبادی، معاون فناوری دانشـــگاه آزاد اسلامی در مراسم افتتاحیه این سرا که شهریورماه 98 

برگزار شد، این طور گفته بود: »در سیاست جدید حوزه معاونت فناوری دانشگاه آزاد اسلامی، ابتدا 

ویژگی های شاخص هر منطقه شناسایی و برمبنای توانمندی های علمی و پژوهشی موجود در آن 

منطقه، حوزه فناوری و کارآفرینی در آن توسعه می یابد که این خود عامل اصلی توسعه اجتماعی، 

اقتصادی و فرهنگی در آن منطقه خواهد بود.«

احیایکفشوچرمتبریزباافزایشمهارتنیرویکار

کفش و چرم تبریز را شاید بتوان جزء معتبرترین برندها در این حوزه نه تنها در ایران، بلکه 

در دیگر کشـــورها دانست. صنعتی که متاسفانه طی سال های اخیر با توجه به شرایط 

اقتصادی مورد بی مهری مســـئولان قرار گرفته و با کوچ حرفه ای از این حوزه، حالا نیاز 

به تربیت نیروی ماهر در آن بیش از پیش شده است. در همین راستا مسئولان دانشگاه 

آزاد اســـلامی مدرسه عالی کفش و چرم را در این شـــهر راه اندازی کردند تا بتوانند به 

ســـهم خود باری از دوش بازار این حوزه بردارند. این مدرسه جزء سومین مدرسه عالی 

مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی به شمار می رود که تا چند هفته آینده پذیرش در آن انجام 

خواهد گرفت و به گفته حســـن رسولی سقای، معاون دانشگاه آزاد اسلامی تبریز برای 

اینکه اهداف آموزشـــی، مهارت آموزی و دیدگاه های نوآورانه و فناورانه در این دانشگاه 

در راستای یکدیگر دنبال شود، ساختمانی برای استقرار مرکز تحقیقات، استارتاپ ها و 

مدرسه عالی کفش در نظر گرفته شده تا تمامی ابعاد چرم و کفش در آن دنبال شود.«  

به گفته او صنعت کفش به شـــدت به نیروی ماهر نیاز دارد که این ضعف در پایان نامه 

دیده نمی شـــود و در راستای رفع این معضل تصمیم به ایجاد این مدرسه گرفته اند که 

قطعا اثرات آن را در آینده خواهیم دید. 
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بزرگترینسراینوآوریکشوردرواحداراک

عباسعلی حیدری، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد اراک شهریورماه امسال در گفت وگو با »فرهیختگان«، با بیان اینکه در 

این واحد مرکز رشد بیوسیستم مستقر است، می گوید: »قرار است مرکز رشد بیوسیستم فعلی را در این مجتمع گسترش 

دهیم و همچنین استقرار مرکز رشد سلامت و فناوری اطلاعات و حمایت از هسته های مرتبط را در برنامه داریم؛ البته قرار 

به استقرار مراکز شتابدهی بیوسیستم و فناوری اطلاعات نیز خواهد بود.« به گفته او، امکانات سخت افزاری و نرم افزاری 

بســـیاری در این واحد به منظور ایجاد این ســـرا وجود دارد، ولی در گام اول برای تجهیز این سرا به حمایت های مالی نیاز 

بود که بعد از اعلام حمایت معاونت علمی ریاســـت جمهوری دیگر مشکلی از این بابت وجود ندارد و به زودی بزرگ ترین 

ســـرای کشـــور در این واحد افتتاح خواهد شد.« حیدری درباره نحوه فعالیت این سرا این طور توضیح می دهد: »درحال 

تنظیم آیین نامه ای هســـتیم که نحوه فعالیت ســـراها و توزیع محل را در سرای نوآوری واحد اراک داشته باشد و این فضا 

اختصاصا برای هیات علمی و دانشجو نیست و حتی اگر از بخش خصوصی نیز ایده ای داشته باشیم، قطعا می تواند در 

این سرای نوآوری فعالیت کند و این گونه نیست که بگوییم این سراها تنها مختص جامعه دانشگاهی خواهد بود و افراد 

غیر از دانشگاه در آن جایی نخواهند داشت. مدرسه کسب وکار، مدرسه عالی مهارتی ورزش، فناوری های هوشمند و... نیز 

از دیگر برنامه های ما برای این مجتمع است. پردیس پارک علم و فناوری هم از دیگر برنامه های ما به شمار می رود؛ البته 

یک سری مراکز تحقیقاتی نیز داریم که برای تعدادی از آنها مجوز گرفته ایم و مابقی را هم در دستور کار داریم. به طور مثال 

مجوز مرکز تحقیقاتی علوم گیاهی کاربردی را از سازمان مرکزی گرفته ایم که قرار است در همان مجتمع مستقر شود.«

تربیتحقوقدانواقعیدرمدرسهعالی

مدرســـه عالی مهارتی حقوق جزء اولین مدارس دانشـــگاه آزاد اسلامی است که بهمن ماه سال گذشته در واحد 

تهران جنوب افتتاح شد و به گفته مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی قرار است دقیقا دادگاه های مختلف کشور اعم 

از دادگاه عمومی، خانواده، کیفری و... در آن شبیه سازی شود؛ اتفاقی که تا پیش از آن در کشور سابقه نداشته و 

قطعا حضور دانشجویان و فارغ التحصیلان رشته حقوق در محیطی این چنینی می تواند تاثیر بسزایی در افزایش 

مهارت هایشـــان داشـــته باشد، دانشجویانی که البته حتما باید تا ترم 6 را در رشته مرتبط با این مدرسه گذرانده 

باشند.  درست است که دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران جنوب میزبان علاقه مندان به حضو در این مدرسه است، 

اما قطعا دانشجویان همه دانشگاه ها می توانند در دوره های مهارتی این مدرسه که در بازه زمانی 55 تا نهایتا 60 

روزه برگزار می شود، شرکت کرده و در پایان دوره نیز گواهینامه معتبر کارآموزی را دریافت کنند.  اکبر رهبر، عضو 

شورای راهبردی حقوقی دانشگاه آزاد اسلامی پیش تر درباره شیوه عملی فعالیت این مدرسه این طور گفته بود: 

»برای شروع کار، محاکم حقوقی ازجمله حقوق کیفری، خانواده و شورای حل اختلاف را شبیه سازی کردیم، به این 

صورت که دانشجویان بعد از ثبت نام در گروه هایی که تعریف شده است، در مقام وکیل خوانده یا وکیل خواهان 

عملا به موضوعات کاملا حقوقی زیر نظر استادان رسیدگی می کنند و در نظر داریم در آینده ای نزدیک فعالیت 

این مدرسه را در حوزه دیوان عدالت، دفاتر اسناد رسمی و اجراییات ثبت و گسترش دهیم.«

یکی از مهم ترین تدابیر اندیشیده شده به منظور پذیرش بهینه دانشجویان مقطع 

دکتری در سال تحصیلی 98، برگزاری متمرکز مصاحبه های داوطلبان بود که این 

امـــر با هدف عدالت در گزینش علمی، صرفه جویی در هزینه های برگزاری آزمون 

و کاهش هزینه های تحمیلی به داوطلبان صورت گرفت؛ مســـاله ای که از زوایای 

مختلف قابل تحلیل و بررسی است.  دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه 

آزاد اسلامی در بازه مرحله مصاحبه داوطلبان دکتری در گفت وگویی با »فرهیختگان« 

دربـــاره اهداف این مدل برگزاری گفته بود: »برگزاری یک مصاحبه عادلانه را همه 

داوطلبان انتظار دارند. در دانشگاه آزاد اسلامی برای ما بسیار مهم بود که در این 

آزمون یک امتحان عادلانه و یکپارچه و یک ارزیابی منصفانه دقیق علمی داشـــته 

باشیم.« او ادامه داد: »در دو سال گذشته یک بار در سطح منطقه ای و یک بار نیز 

در سطح اســـتانی این آزمون انجام شد، ارزیابی ای که برای این دو سال داشتیم 

این بود که برای اینکه یک امتحان دقیق علمی داشـــته باشد باید آن را به صورت 

یکپارچه کشوری برگزار کنیم.« دکتر طهرانچی در تکمیل توضیحات خود افزود: 

»اساتید برجسته از دانشگاه آزاد اسلامی و دانشگاه های طراز اول کشور را به عنوان 

هیات داوران انتخاب کردیم و چیزی حدود دو هفته در این واحد امتحانات برگزار 

خواهد شد. البته داوران جدا از مسائل عمومی داوطلبان، یک بررسی تخصصی 

نیز برای هر داوطلب خواهند داشت.« او در پاسخ به متمرکز برگزارشدن این آزمون 

نیز گفت:  »وقتی یک داوطلب در یک سطح و توسط اساتید برجسته مورد ارزیابی 

متمرکز قرار می گیرد، به او اجازه داده می شود که با یک انتخاب و نمره، در محل های 

مورد علاقه خود شرکت کند؛ یعنی با دادن یک نمره داوطلب می تواند به آن تکیه 

کند و مشـــکلات نمرات ســـلیقه ای نیز به وجود نخواهد آمد. در سال گذشته و در 

برخی مراکز، میزان انحراف نمره بالا بود و این موضوع داوطلب را با مشکلاتی روبه رو 

می کرد. ما سعی کردیم با همین تصمیم گیری، مشکل 50درصد داوطلبان دکتری 

را حل کنیم، یعنی الان اگر ظرفیت دانشگاه های دولتی را 10هزار نفر فرض کنیم و 

10هزار نفر نیز در دانشگاه آزاد اسلامی جذب شوند، 50 درصد مشکل داوطلبان 

دوره دکتری حل خواهد شد.« البته این موضوع با استقبال داوطلبان نیز همراه شده 

بود، »فرهیختگان« در شماره 2821 خود، در گفت وگویی با چند نفر از داوطلبان 

این آزمون، نظر آنها را درباره متمرکز برگزار شدن آزمون دکتری جویا شده بود. در 

آن مصاحبه داوطلب رشـــته روانشناسی بالینی گفته بود: »در سال های گذشته 

داوطلبان واحدهای مختلفی را انتخاب می کردند و گاهی رتبه ها آنقدر خوب بود 

که حتی از 10 استان برای مصاحبه دعوت می شدند که این موضوع وقت زیادی 

از آنها می گرفت. شاید قبلا آرامشی بین برخی شرکت کنندگان به دلیل آشنایی با 

استادان و محیط وجود داشت، اما این نگرش هم بود که هر واحدی دانشجویان خود 

را به صورت رندوم انتخاب می کند. حالا با متمرکزشدن، از آنجا که برای همه افراد به 

صورت یکسان برگزار شد، آزمون مصاحبه عدالت محورتر می شود. البته چون سال 

اول است که به صورت متمرکز برگزار می شود، شاید نوع گزینش، سوال ها، چیدمان 

و گروه بندی تا حدی برای داوطلبان ناشناخته باشد اما درکل منصفانه تر است.«

یکی دیگر از مصاحبه شونده ها نیز گفته بود: »امسال دیگر دانشجویان و استادان 

همدیگر را نمی شناسند، بنابراین سنجش علمی به عدالت آموزشی نزدیک تر شده 

است. برگزاری آزمون مصاحبه دکتری در تهران امتیاز بزرگی برای شرکت کنندگان 

محسوب می شود و از تعداد سفرهای آنها در استان های مختلف کاسته است  که 

همین موضوع علاوه بر مسیر طولانی میان چند استان، بار مالی و هزینه های آنها 

را نیز کمتر می کرد و در زمان هم برای آنها صرفه جویی می شد.« 

اساتید و اعضای هیات علمی نیز یکی دیگر از طیف هایی بودند که نسبت به متمرکز 

برگزارشـــدن این آزمون اعلام رضایت می کردند، »فرهیختگان« در شماره 2815 

خود در گفت وگویی با 10 استاد حاضر در جلسات مصاحبه دکتری این مساله را 

به بحث و نظر گذاشت. غلامی جمکرانی عضو هیات علمی رشته حسابداری واحد 

قم در آن مصاحبه درباره مزایای متمرکز بودن آزمون گفته بود: »یکی از مهم ترین 

مزیت ها، رعایت یکنواختی در انجام مصاحبه هاست. یعنی از زمانی که گروه های 

مصاحبه کننده مشخص و در یک محل متمرکز شدند نوعی یکنواختی در مصاحبه ها 

به وجود آمد. در تجربه های قبلی یعنی زمانی که مصاحبه ها به صورت استانی یا 

همان غیرمتمرکز برگزار می شد، در مراکز استان ها نوعی اعمال سلیقه وجود داشت 

که در شیوه متمرکز از این موضوع جلوگیری شد. همچنین از تعداد سفرهایی که 

دانشجویان باید در استان های مختلف انجام می دادند، کاسته شد. این موضوع 

باعث شد هم بار هزینه های مالی آنها کم  شود و هم از تعداد روزهایی که قرار بود 

در سفر باشند، کاسته شد.« 

حیدر محمدزاده، دانشیار و عضو هیات علمی رشته حسابداری واحد مرند می گوید: 

»قطعا متمرکزبودن بهتر است؛ در سنوات قبل در استان ها سلایق شخصی اعمال 

می شد و دانشجویان اذیت می شدند. همچنین گاهی یک دانشجو از سوی چهار 

اســـتان دعوت به مصاحبه می شد که این موضوع هم بار مالی برای آنها به دنبال 

داشت و هم رفت و آمد بین استان ها کاسته می شد. همچنین وقتی دانشجویان از 

سوی چهار استان دعوت به مصاحبه می شدند، درنهایت نمرات هر استان نیز فرق 

می کرد که این موضوع ســـبب شد گزینش برای مرکز سنجش و پذیرش سخت تر 

شود. اما حالا وحدت رویه وجود دارد. به طور مثال الان در رشته حسابداری پنج تیم 

پنج نفره هستیم و قبل از اینکه تیم ها را تفکیک کنیم با مدیرگروه جلسه ای برگزار 

شد که به وحدت رویه رسیدیم تا سوالات در چه حدی باشد.«

  آزمون دکتری

حرکت به سمت عدالت آموزشی با برگزاری متمرکز آزمون دکتری

   تشکیل معاونت مستقل فناوری و نوآوری

دانشـــگاه آزاد اســـامی به دلیل دارا بودن یک پارک علم و فناوری، 134 مرکز رشـــد، 626 هســـته فناور، 459 واحد فناور، 76 شرکت دانش بنیان، 

تولید 1251 محصول دانش بنیان، حدود 11000 نخبه، تعداد 1951 اختراع و گســـتردگی این دانشـــگاه در ســـطح شـــهرهای مختلف کشـــور و 

امـــکان پیوند مســـتقیم آن با صنایع بومی هر شـــهر، می توانـــد در صورت برنامه ریزی هدفمند نقـــش خود را به عنوان بازیگـــری تاثیرگذار در 

زیســـت بوم فناوری و نوآوری که مهم ترین بســـتر ایجاد و توســـعه اشـــتغال دانش بنیان در کشـــور اســـت، به خوبی ایفا کند. در این راســـتا 

و بـــا توجـــه به رویکرد تحولی دانشـــگاه آزاد اســـامی که ویژگی های دانشـــگاه کارآفرین، دانشـــگاه حل مســـاله و با مســـئولیت اجتماعی را 

دربر می گیرد، تشـــکیل معاونت مســـتقل فناوری و نوآوری در دانشـــگاه آزاد اســـامی اولین اقدام تحولی دانشـــگاه از ابتدای سال 1398 بود.

نگاهیبهواحدهایمتفاوتدانشگاهآزاد/بخشاول

دانشگاه فرشتگان ویژه افراد ناشنوا و کم شنوا

نگاهیبهواحدهایمتفاوتدانشگاهآزاد/بخشدوم

واحدهای حامی مادران، محدودیت ها را از سر راه آنها برمی دارند

روز جهانی معلولان 12آذرماه در تقویم کشـــور ما به ثبت  رسیده است. این روز 

برای این افراد خاص همیشه همراه با قول ها و مساعدت هایی است که گاهی 

برخی از آنان محقق  و برخی دیگر همان روز به فراموشی سپرده می شود. 

یکی از دغدغه های اصلی این قشـــر از جامعه حق تحصیل است که در دوران 

مدرسه برخی از آنان از این حق برخوردار می شوند اما زمانی که کار به تحصیلات 

در حوزه آموزش عالی می رسد نگرانی بر این افراد غلبه می کند، چراکه رشته های 

دانشـــگاهی تخصصی است و مانند مدارس نیست که همه یک نوع تحصیل 

کنند. 

وجود دانشگاهی که بتواند به این افراد تدریس کند و داشتن اساتید و امکانات 

یکی از دغدغه های آنان برای دوران تحصیل در دانشگاه است که اگر این شرایط 

فراهم نباشد بسیاری از آنها مجبور می شوند ورود به دانشگاه را هیچ گاه تجربه 

نکنند.  دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان دانشگاهی اجتماعی، از مردم برای مردم 

است و اینچنین نیز عمل می کند. این دانشگاه همان طور که در دوران مدیریت 

جدید دچار تغییرات فراوانی در همه حوزهای آموزشـــی، پژوهشی، فرهنگی 

و... شده است برای افراد با ویژگی خاص نیز برنامه هایی دارد که از جمله آنان 

می توان به دانشگاه آزاد اسلامی واحد فرشتگان اشاره کرد. 

همان طور که سیدمحمودرضا آقامیری، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان تهران 

14آذرماه در آیین اختتامیه نخستین رویداد استارتاپ صنعت توانبخشی اعلام 

کرد این دانشگاه سال گذشته اولین قدم برای ایجاد واحد بین المللی فرشتگان 

را برداشت. او در این مراسم گفت: »ما از طرفی نیز نگران بودیم که آیا اعضای 

هیات علمی لازم را که هم زبان اشـــاره را بدانند و هم توانایی این کار را داشـــته 

باشند، خواهیم داشت یا خیر. اما اینک تعداد بسیاری تحصیلکرده در این زمینه 

داریم و در خدمت شان هستیم که در حال حاضر 6 عضو هیات علمی به صورت 

تمام وقت و نیمه وقت جذب و شناســـایی کردیم و حدود 12 عضو هیات علمی 

نیز به صورت پاره وقت با ما همکاری خواهند کرد.«

بر همین اساس علی مقداری، مسئول راه اندازی و سرپرست واحد بین المللِ 

فرشتگان دانشگاه آزاد اسلامی شد. او در گفت وگویی با »فرهیختگان« درباره 

این واحد دانشگاهی گفت: »دانشگاه بین المللی فرشتگان، هم زمان با دهه فجر 

امسال با حضور مسئولان دانشگاه افتتاح خواهد شد. از دانشگاه آزاد اسلامی 

و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری برای پنج رشـــته درخواســـت مجوز کردیم تا 

بتوانیم در ترم بهمن و این پنج رشـــته جذب دانشجو داشته باشیم و مقرر شد 

واحد بین الملل فرشتگان تحت حمایت و پشتیبانی دانشگاه آزاد اسلامی استان 

تهران فعالیت کند.« آقامیری، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان تهران در یکی 

از جلسات شورای مرکزی استان تهران، واحدهای تهران غرب، اسلامشهر و تهران 

شمال را به عنوان پشتیبان واحد بین الملل فرشتگان تعیین کرد.

این دانشگاه همان طور که اشاره شد طی روزهای آینده فراخوان جذب دانشجوی 

خاص خود را اعلام می کند. 

او در پاسخ به اینکه در چه رشته هایی جذب دانشجو انجام می شود، گفت: »در 

رشته های کارشناسی نقاشی، کارشناسی تربیت بدنی، کارشناسی مترجمی 

زبان انگلیسی، کارشناسی معماری داخلی و کاردانی فناوری اطلاعات شبکه 

و اینترنت، دانشجو جذب می شود. به عبارتی در ترم اول تنها در مقطع کاردانی 

و کارشناسی جذب دانشجو خواهیم داشت ولی هم زمان با تقویت و گسترش 

جذب هیات علمی توانمند، در ترم های بعدی در مقاطع ارشد و دکتری نیز به 

جذب دانشجو اقدام می کنیم.«

دانشـــجو بودن معمولا شـــرایط خاصی دارد و فرد برای اینکه بدون دغدغه به 

تحصیل بپردازد، باید تمام تمرکز خود را صرف درس خواندن کند. اما همیشه، 

همه شرایط مساعد نیست و برخی مجبور می شوند در شرایط دشوارتری دوران 

دانشجویی خود را سپری کنند. این شرایط سخت گاهی تا جایی پیش می رود 

که فرد مجبور به ترک تحصیل می شود و از ادامه آن صرف نظر می کند. اشتغال، 

ازدواج و بچه دار شـــدن از شرایط دشواری هستند که گاهی ادامه مسیر را برای 

دانشجویان سخت می کنند. یکی  دیگر از این موارد، مادر بودن و لزوم مراقبت 

و نگهداری از فرزند تازه متولدشده است که مادران را از ادامه تحصیل در رشته 

مورد علاقه شان باز می دارد. به این منظور و برای رفاه حال مادران، سال گذشته 

طرحی در دانشگاه آزاد اسلامی تصویب شد که طی آن، برخی دانشگاه ها، 

واحدهایی را با عنوان »حامی مادران« راه اندازی کردند تا با حمایت هایی 

که از مادران به عمل می آورند، این افراد هم بتوانند به تحصیل ادامه دهند 

و از آن باز نمانند. 

طبق این مصوبه، قرار شد 40 واحد دانشگاهی دانشگاه آزاد اسلامی 

مجهز شـــوند تا امکانات و شرایط لازم برای تحصیل مادران فراهم 

شـــود. هدف از راه اندازی و تجهیز واحدهـــای حامی مادران 

حمایت از خانواده و ایجاد فرصت تحصیلات عالی برای مادران 

این ســـرزمین اســـت تا با خیالی آسوده و به دور از دغدغه های 

مادرانه بتوانند به ادامه تحصیل بپردازند. این اتفاق خوب دقیقا 

وعده ای بود که دکتر طهرانچی در نخستین روزهای مسئولیتش 

در دانشـــگاه آزاد اسلامی داده بود و بعد از مدتی آن را عملی کرد. 

واحدهای دانشگاهی حامی مادران دانشگاه آزاد اسلامی بسته به 

درخواست هایی که از سوی مادران دریافت کرده اند، این واحدها را راه اندازی و 

تجهیز کرده و حتی رشته های کاربردی را برای این گروه از زنان دانشجو طراحی 

کرده اند. علاوه بر این، امکاناتی چون کلاس های درس مخصوص، مهدکودکی 

طبق اســـتانداردهای آموزشی، تربیتی و اسلامی برای نگهداری فرزندان زنان 

دانشـــجو و حتی دفتر مشاوره در مواقع لزوم جزء خدمات این واحدها هستند. 

اولین واحد حامی مادران که در دانشـــگاه آزاد اسلامی راه اندازی و آغاز به کار 

کـــرد، در واحد یادگار امام و همزمان با آغاز ســـال تحصیلی 98-97 بود که با 

استقبال خوبی هم روبه رو شد. این هدف، دقیقا همان ایده آلی بود که به گفته 

نفیســـه فیاض بخش، مشاور امور زنان و خانواده دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان 

یکی از اولویت های دکتر ولایتی برای ارج نهادن به نقش زنان در عرصه های 

اجتماعی و تحکیم خانواده مطرح شـــده بود و از سال گذشته 

فرصت کافی برای تحقق آن ایجاد شد. در واحدهای حامی 

مادران، چیزی حدود 50 درصد دروس به صورت مجازی 

ارائه می شـــود و مادرانی که کودکان زیر 6 سال دارند، 

می توانند از این شـــرایط اســـتفاده کنند. شرایط در 

این واحدها به گونه ای است که حتی برای مادران 

محیطی تعبیه شـــده که بتوانند در صورت لزوم، 

پوشک نوزاد خود را تعویض کنند یا حتی اگر مادری 

به دلیل تاخیر، قادر به اخذ یک درس نشد، شهریه 

ثابت از او گرفته نشـــود. حتی اگر مادری به دلیل 

بچه دار شدن به دانشگاه نمی آید، بتواند از خدماتی 

چون کتابخانه و دیگر امکانات آن استفاده کند. 

سراهاینوآوری
مسیراشتغالدانشبنیان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان


